



CONFERENCE OF INGOs  
OF THE COUNCIL OF EUROPE  
CONFERENCE DES OING DU  
CONSEIL DE L'EUROPE

# Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)

Short reminder of the committee's **objectives** and **composition**

Bref rappel des **objectifs** et de la **composition** du comité

Committee **activities** since the last GA and the committee creation

**Activités** du comité depuis la dernière AG et la création du comité

Q&A      Q/R  
**Discussion**



## Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)

Short reminder of the committee's **objectives** and composition

- 1/ To **promote** the application of the rights of the child in national laws, policies, and practices.
- 2/ To **cooperate** with other institutions of the CoE on laws, policies, and practices relating to the rights of the child.
- 3/ To **identify** points of potential harmonization among European legal systems and practices.
- 4/ To enable **exchanges** and develop **learning** of family justice professional (judges, lawyers, mediators, psychologists, social workers, etc.).

Bref rappel des **objectifs** et de la composition du comité

- 1/ **Promouvoir** l'application des droits de l'enfant dans les lois, politiques et pratiques nationales.
- 2/ **Coopérer** avec d'autres institutions du CdE sur les lois, politiques et pratiques en matière de droits de l'enfant.
- 3/ **Identifier** les points d'harmonisation potentielle entre les systèmes législatifs et pratiques européens.
- 4/ Permettre les **échanges** et développer la **formation** des professionnels de la justice familiale (juges, avocats, médiateurs, psychologues, travailleurs sociaux, etc.)



# Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)

## Short reminder of the committee's **composition**

## Bref rappel de la **composition** du comité

### Chair / Président

1- Michel Grangeat – Professor Emeritus of Educational Science – University of Grenoble Alpes – **EUROCEF – France**

### Vice chair / Présidente

2- Dr Ruth Allen – International Federation of Social Workers (**IFSW**), Europe region Contact, Chief Executive of the British Association of Social Workers. Delegate for Europe to INGO – **United Kingdom**

3- Alex Kamarotos – Defence for Children International (**DCI**), Executive Director

4- Margaret Tuite – Defence for Children International (**DCI**) – **Belgium**

5- Benoit Van Keirsbilck – Director of **DCI-DEI** – **Belgium**

6- Kate Philbrick OBE – Children of Prisoners Europe (**COPE**) – **Scotland**

7- Marie-Jeanne Schmitt – Children of Prisoners Europe (**COPE**), Board Member – **Luxembourg**

### Rapporteur

8- Julien Khayat – manager of a child protection service in Paris – board member and alternate representative at the Council of Europe INGO conference for European Committee for Home-based Priority Action for the Child and the Family - **EUROCEF – France**

9- Dr. Dagmar Kopčanová – Educational psychologist, researcher, consultant and lecturer at the Research Institute for Child Psychology and Pathopsychology, Bratislava – **EUROCEF – Slovakia**

### Rapporteure

10- Katerina Melissari – Child Protection Coordinator, **Hope For Children** – CRC Policy Center – **Cyprus**

11- Tapio Koivula – Junior Researcher and PhD student at the University of Lapland – International Council on Shared Parenting (**ICSP**) – **Finland**

12- Ioannis Paparigopoulos – Lawyer – International Council on Shared Parenting (**ICSP**) – **Greece**

13- Heleen Jansen, International Alliance of Women (**IAW**), **France**

14- Bénédicte Colin - Policy Manager – Federation of Catholic Family Associations (**FAFCE**) – **Belgium**



CONFERENCE OF INGOs  
OF THE COUNCIL OF EUROPE  
CONFERENCE DES OING DU  
CONSEIL DE L'EUROPE

# Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)

Committee **activities** since April 2021

1/ Michel is representative of the Conference of INGOs on the Committee of Experts on the Rights and the Best interests of the Child in Parental Separation and in Care Proceedings (CJ/ENF-ISE) and in CDENF plenary sessions.

BIC evaluation

Strategy

Webinar

2/ Katerina is representative of the Committee on Migration Committee - Rights of Migrants

Statement on Ukrainian  
children in migration

3/ Bénédicte is representative on Lanzarote Commission on the Protection of Children against Sexual Exploitation and Sexual Abuse.

Report on the sale and sexual  
exploitation of children

**Activités** du comité depuis avril 2021

1/ Michel représente la Conférence des OING au Comité d'experts sur les droits et l'intérêt supérieur de l'enfant dans le cadre des procédures de séparation des parents ou de placement (CJ/ENF-ISE) et dans les sessions du CDENF.

Evaluation ISE

Stratégie

Webinaire

2/ Katerina représente le Comité au Comité Migration – Droits des Migrants.

Déclaration sur les enfants  
d'Ukraine en migration

3/ Bénédicte est la représentante à la Commission Lanzarote sur la protection des enfants contre l'exploitation et les abus sexuels.



CONFERENCE OF INGOs  
OF THE COUNCIL OF EUROPE  
CONFERENCE DES OING DU  
CONSEIL DE L'EUROPE

# Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)

## Focus on the CJ/ENF-ISE

BIC evaluation

Inquiry and email exchanges.

Reflections based on UN CRC GC 14 and 20 and on national laws (e.g. Belgium, Canada, Croatia).

**The BIC as a rule of procedure:** the decision-making process must include an evaluation of the possible impact (positive or negative) of the decision on the child or children concerned (GC14).

**The right of the child to be heard:** Assessment of a child's best interests must include respect for the child's right to express his or her views freely. Being guaranteed the right to be heard, adolescents are enabled to exercise agency progressively in their own protection (GC20).

**A list of factors:** A child should have as much time with each parent as is consistent with the BIC (Canada).

In proceedings affecting a child the judicial authority shall act speedily to avoid any unnecessary delay (Art. 7, ETS 160 – Exercise of Children's Rights, 25.I.1996).

List of factors available soon on the committee website

## Éclairage sur le CJ/ENF-ISE

Evaluation ISE

Enquête et échanges de courriels.

Réflexions basées sur les OG 14 et 20 du CDE des Nations Unies et sur les lois nationales (exemple, Belgique, Canada, Croatie).

**L'ISE comme règle de procédure :** le processus décisionnel doit inclure une évaluation de l'impact possible (positif ou négatif) de la décision sur l'enfant ou les enfants concernés (OG14).

**Le droit de l'enfant à être entendu :** L'évaluation de l'intérêt supérieur de l'enfant doit inclure le respect du droit de l'enfant à exprimer librement son opinion. En se voyant garantir le droit d'être entendu, les adolescents ont les moyens d'exercer progressivement un rôle dans leur propre protection (OG20).

**Une liste de facteurs :** Un enfant devrait pouvoir vivre autant de temps avec chaque parent que le permet l'ISE (Canada).

Dans les procédures concernant un enfant, l'autorité judiciaire doit agir rapidement pour éviter tout retard inutile (Art. 7, STE 160 - Exercice des droits des enfants, 25.I.1996).

Liste des facteurs bientôt disponibles sur le site web du comité



CONFERENCE OF INGOs  
OF THE COUNCIL OF EUROPE  
CONFERENCE DES OING DU  
CONSEIL DE L'EUROPE

# Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)

## Focus on the Webinar

June 21<sup>st</sup> 9:30-12:30

**Theme:** Evaluation and determination of the BIC in parental separation and care proceedings.

**Aims:** 1/ to promote a culture of children's rights;  
2/ to support the sharing of experiences among participants and the learning from specialists and professionals from other countries.

- 1/ How the recommendations from **UN CRC CG 14 and 20** are implemented in the activities of family professionals?
- 2/ The case of young children: What elements are considered to evaluate BIC of **toddlers and infants** (under 5-year-old)?
- 3/ How to promote the rights and wellbeing of older children and **adolescents** experiencing the care system?
- 4/ How to organize the **defence** of children and what are their possibility of recourse and support in cases of violence against their needs?
- 5/ How to implement the **participation** of children in expressing their views.
- 6/ What kind of **education and support for parents** who are separating or whose child is in care?

## Éclairage sur le Webinaire

21 Juin 9:30-12:30

**Thème :** Évaluation et détermination de l'ISE dans les procédures de séparation des parents et de placement.

**Objectifs :** 1/ promouvoir une culture des droits de l'enfant ;  
2/ favoriser le partage d'expériences entre les participants et l'apprentissage venant des acteurs et professionnels d'autres pays.

- 1/ Comment les recommandations des **UN CRC OG 14 et 20** sont mises en œuvre dans les activités des professionnels de la famille.
- 2/ Le cas des **très jeunes enfants** : éléments d'évaluation de l'ISE des tout-petits et des nourrissons (moins de 5 ans).
- 3/ La promotion des droits et du bien-être des enfants plus âgés et des **adolescents** qui font l'expérience du système de placement.
- 4/ La **défense** des enfants et leur possibilité de recours et de soutien en cas de non-respect de leurs besoins.
- 5/ La **participation** des enfants à l'expression de leurs opinions.
- 6/ L'**éducation** et le **soutien** aux parents.



# Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)

## Focus on the Support to children staying in and migrating from Ukraine

Statement issued on  
March 10th

Ukrainian migration is specific as the men –and therefore often the fathers– largely stay to fight and defend their country or to support the continuance of civil society. The **tearing apart of social and family life networks** will inevitably traumatise the children and their parents, and also the volunteers and professionals who care for them.

1. **recognition of the specific protection and support needs** of different groups of children (e.g. according to gender, health condition, disability, and age group);
2. **psychological assessment and support** for children and adults that are most traumatised;
3. **support, counselling and social services** to refugees who are least well-resourced, such as Roma people;
4. **strengthening of existing organisations and networks** that are already established on the ground;
5. **assurance that funding is channelled through best practice providers** (inclusivity, non-discrimination and effective safeguarding children);
6. **rights of all child rights defenders** must be protected.

## Éclairage sur le Soutien aux enfants vivant en Ukraine ou migrant depuis ce pays

Déclaration publiée le  
10 mars

La migration ukrainienne est spécifique car les hommes – et donc souvent les pères – sont, en grande partie, restés pour combattre et défendre leur pays ou pour soutenir le maintien de la société civile. Le **déchirement des réseaux de vie sociale et familiale** va inévitablement traumatiser les enfants et leurs parents, mais aussi les bénévoles et les professionnels qui s'occupent d'eux.

1. **Reconnaissance des besoins spécifiques de protection et de soutien** des différents groupes d'enfants (par exemple, en fonction du sexe, de l'état de santé, du handicap et du groupe d'âge) ;
2. **Évaluation et soutien psychologique** pour les enfants et les adultes les plus traumatisés ;
3. **Soutien, conseil et services sociaux** aux réfugiés les moins bien lotis, comme les Roms ;
4. **Renforcement des organisations et des réseaux** déjà établis sur le terrain ;
5. **Assurance que le financement est acheminé vers les fournisseurs de meilleures pratiques** (inclusivité, non-discrimination et protection efficace des enfants) ;
6. **Les droits des défenseurs des droits de l'enfant** doivent être protégés.



CONFERENCE OF INGOs  
OF THE COUNCIL OF EUROPE  
CONFERENCE DES OING DU  
CONSEIL DE L'EUROPE

## **Civil Society Committee on the Rights of the Child (CSC-RC) Comité de la société civile sur les droits de l'enfant (CSC-DE)**

Short reminder of the committee's objectives and composition

Bref rappel des objectifs et de la composition du comité

Committee activities since the last GA and the committee creation

Activités du comité depuis la dernière AG et la création du comité

Thank you for your attention  
Merci de votre attention

Q&A Q&R  
Discussion